
КУДИ ДИВИТЬСЯ ПРОКУРОР?
— Та то ж злодії, Володимире Павловичу, так і 

стережуть, аби щось привласнити із пожертвувань 
людей чи церковного добра, — вела своє одна із чо
тирьох літніх відвідувачок Прип’ятської спецпроку- 
ратури...

— Гаразд, розберемося з усім, як належить, — за
спокоював прокурор чорнобилянок-поверненців. Та
ким же чином недавно розраджував він й іншу гру
пу самоселів, які теж не вибирали слів для харак
теристики своїх земляків.

Прокурор Прип’ятської 
спеціальної міжрайонної 
прокуратури радник юсти
ції Володимир ДУБОГРІЙ 
зовсім недавно призначе
ний на цю посаду колегією 
Генеральної прокуратури 
України. Однак в правоохо
ронних органах він людина 
не нова: працював слідчим, 
старшим помічником Бори
спільського міжрайонного 
прокурора і близько двох 
останніх років — заступни
ком Прип'ятського спецпро- 
курора.

— Володимире Павло
вичу, як відомо, у нашій 
державі в цілому зростає 
кількість порушень зако
нів, конституційних прав 
та інтересів громадян. Як 
на цьому тлі виглядає зо
на відчуження?

— Криміногенну обста
новку в 30-км зоні зага
лом не можна назвати ста
більною. Стійку тенден
цію до зростання мають 
економічні правопорушен
ня, крадіжки державного 
майна. Але щоб ніхто з 
різного сорту ділків не 
зміг уникнути покарання 
ми прагнемо покращити 
розкриття злочинів цієї 
категорії, своєчасно їх ви
являти. Повинні бути де
тально відпрацьовані ме
ханізми вивезення мате
ріальних цінностей за ме
жі зони, чим прокуратура 
і режимний відділ Адмі
ністрації зони відчуження 
займуться найближчим ча
сом.

— Очевидно, що ці й 
інші заходи всіх проблем 
не знімуть?

— На мій погляд, на 
стан криміналізації впли
вають як слабке матері
альне і  соціальне забезпе
чення органів, які ведуть 
боротьбу із злочинністю, 
так і їх недостатній про
фесійний рівень, недоско
налість законодавчої бази, 
яка не зовсім відповідає 
реаліям життя. На жаль, 
сьогодні практично немає 
тих справ, які були б ре
зультатом високофахової 
діяльності оперативних і 
слідчих працівників.

— Конкретніше, будь 
ласка...

— Ну, скажімо, в слід
чих органах зони відчу
ження зараз працюють пе
реважно нові люди, які не 
мають достатньої практи
ки, а то й навіть спеці
альної освіти. І лише не
значна кількість профе
сіоналів зі стажем понад 
п’ять років у змозі «по
тягнути» серйозні, справи. 
Досвідчені юристи право
охоронних органів «осіда
ють» в структурах, де бі
льший заробіток, менше 
нервових та психологічних 
навантажень. Відтак і 
плинність кадрів зрозумі
ла...

Стосовно чинного зако
нодавства, то на сьогодні 
правовий механізм ще не 
забезпечує надійний за
хист інтересів громадян і 
держави. Суттєвих змін 
потребують Кримінальний 
та Кримінально-процесу
альний кодекси. Наприк
лад, крадіжка державно
го майна на суму 60 ти
сяч карбованців, тобто од
на мінімальна зарплата, 
уже кваліфікується як
злочин, а з проникненням 
у приміщення — незале
жно від суми... Подібна 
ситуація із покаранням за 
спекуляцію, коли розмір 
наживи перевищує 10 ти
сяч карбованців, то санк
ція за законом — від 5 
до 10 років.

— З огляду на це ор
гани могли б не порушу
вати подібні кримінальні 
справи?

— Про це не може бу
ти й мови, бо означатиме, 
що слідчий або суддя гру
бо порушили закон. Як 
нам, практикам, застосо
вувати чинне законодав
ство, яку призначати міру 
покарання? Адже не ко
жен, з ким ми маємо спра

ву, є рецидивістом. Ось 
тепер слідче відділення 
ВВС розслідує криміналь
ну справу на С. А. Хота- 
яна за ст. 154 ч. З КК Ук
раїни, який від перепро
дажу цигарок отримав 
«прибутку» близько 3 мі
льйонів карбованців. Вра
ховуючи обставини скоє
ного та саму особу, Хота- 
ян як людина викликає 
співчуття, але будь-яких 
підстав, щоб звільнити 
його від притягнення до 
кримінальної відповідаль 
ності Закон не дає. І по
дібних справ стає все бі
льше.

Звичайно, і такі злочи
ни підривають нашу еко- 
коміку, з ними також по
трібно боротися. Але це 
має бути спрощений про
цес перевірок такої кате
горії порушень законнос
ті, а міра покарання — у 
вигляді стягнення значно
го штрафу.

Життя вимагає таких 
законів, щоб за їх пору
шення винний більше роз
плачувався матеріально, 
щоб відпало бажання зба
гачуватись за рахунок де
ржави чи власності гро

мадян і таким чином ут

Представники обох конфліктуючих релігійних 
громад Свято-Іллінської церкви зверталися до нього 
як останнього гаранту своїх прав та свобод. Були 
також у прокуратурі колишній і нинішній церковні 
старости, батюшка Леонід Лосев, якого одна із цих 
громад не допускає правити службу і через що й 
розпочалося протистояння віруючих.

З подібною справою В. П. Дубогрій зустрічався 
вперше, та ще тут, у Чорнобильській зоні, де й без 
того роботи по зав’язку...

риматися від злочину. А 
слідство мало б можли
вість безпосередньо зай
матися серйозними спра
вами і справжніми зло
чинцями.

— Віриться, що ми збу
дуємо правову державу, 
де визначальними будуть 
загальнолюдські цінності. 
Але спецпрокуратура жи
ве і діє у теперішньому 
правовому полі?..

— Звичайно, навіть за 
таких складних умов про
курорський нагляд, у пер
шу чергу, буде спрямова
но на захист інтересів де
ржави та її громадян, до
держання законів усіма 
підприємствами, організа
ціями та установами зони 
відчуження, іншими під
розділами незалежно від 
форм власності. Постійно 
дбатимемо про охорону 
довкілля, дотримання пра
вил і норм радіаційної 
безпеки, податкового за
конодавства. Посилимо ко
нтроль за укладанням до
говорів, діяльністю комер
ційних структур, які все 
більше тягнуться у зону 
відчуження, пропонуючи 
послуги, вигідні лише са
мим ділкам. Наприклад, 
укладається угода на по
ставку бензину, комерсан
ти отримують наперед 
гроші і десь через півро
ку повертають підприєм
ству... ту ж суму. А що 
значить покористуватися 
кількома мільярдами кар
бованців в інфляційний 
час — коментарі зайві. 
Тому при оформленні по
дібних документів повин
ні бути гарантії з боку 
комерційних фірм у разі 
невиконання ними евоїх 
зобов’язань. До того ж, 
слід дізнатися про специ
фіку діяльності цих стру
ктур.

— Володимире Павло
вичу, а чим керуються у 
своїй роботі саме слуги 
закону?

— Державними закона
ми, ясна річ. Зокрема, 
Законом «Про прокурату- 
ру», Конституцією Украї
ни, вимогами недавнього 
Указу Президента Леоні
да Кучми «Про невідкла-
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дні заходи щодо посилен
ня боротьби зі злочинніс
тю».

— А який зміст слова 
«спеціальна» у назві про
куратури?

— Дещо повторюсь, 
коли скажу, що Прип’ят- 
ська спецпрокуратура має 
здійснювати вищий наг
ляд, за додержанням і пра
вильним застосуванням 
законів усіма виробничи
ми, господарськими й  уп
равлінськими структурами 
незалежно від їх підпо
рядкованості, усіма пра
воохоронними, наглядови
ми та контролюючими ор
ганами, які розташовані у 
зоні відчуження.

А наша спецпрокурату
ра підзвітна прокуророві 
Київської області та Ге
неральній прокуратурі Ук
раїни.

— Прокуратура і мілі
ція — одвічні символи 
законності. Які тут зв’яз
ки?

— Ефект впливу на 
злочинність у цьому ре
гіоні в значній мірі зале
жить від взаємодії спец- 
прокуратури і ВВС. Ми 
разом координуємо робо
ту щодо виявлення, роз
слідування та розкриття 
порушень законності. Та
кі ж тісні контакти під
тримуємо з відділом ре
жиму АЗВ, співробітни
ками відділення СВУ Ук
раїни.

—А, так би мовити, зво
ротний зв’язок діє?

—До нас постійно звер

таються з різними питан
нями, особливо про пору
шення трудового законо
давства, десятки праців
ників зони відчуження.

Доводиться брати участь 
у зборах трудових колек
тивів, вирішувати і до
сить специфічні проблеми.

— Ви маєте на увазі

конфлікт між парафіяна-
ми Свято-Іллінської цер
кви у Чорнобилі?

— Саме це. І тут не 
все так просто, як на пе
рший погляд, бо й досі
обидві православні грома
ди не дійшли порозумін
ня.

За моїм зверненням не 
так давно представник 
Київського облвиконкому 
О. К. Дяченко розглядав 
цю проблему на місці. 
Зустрічався з обома гро
мадами, для яких було 
визначено порядок кори
стування церквою: ключі 
від храму мають переда
ватися після богослужінь 
в Адміністрацію зони від
чуження. Здавалось би, 
це оптимальне рішення, 
але місцеві парафіяни 
його не сприйняли і про
тистояння триває, незва
жаючи на те, що спецпро
куратура й АЗВ доклали 
чимало зусиль, аби задо
вольнити обидві сторони 
віруючих. Час розставить 
усе на свої місця, але, 
вважаю, поки на Чорно
бильській землі живуть і 
працюють люди, доти і 
церква має бути відкрита 
для всіх.

Бесіду вів 
Микола ПЕТРИЧЕНКО.

На фото Михайла ЗА
ГРЕБИ: розписи всередині 
Іллінської церкви у Чорно
билі.


